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Vážení občané města Solnice a Ještětic,

dovolte mi, abych Vám poděkoval za podporu a spolupráci během celého období, kdy jsem působil
ve funkci starosty našeho města.

Děkuji rovněž za přízeň a hlasy v posledních volbách do zastupitelstva města. Čas a ani věk nezasta-
víme, a proto jsem se rozhodl ve funkci starosty nepokračovat.

Novému vedení městského úřadu přeji správné a úspěšné rozhodování, dále všem občanům města při
příležitosti vstupu do nového roku přeji šťastný rok 2015, především hodně zdraví a spokojenosti.

Ladislav Kubíček

Poděkování

Jménem nově zvoleného zastupitelstva mi dovolte poděkovat minulým zastupitelům za jejich odpo-
vědnou práci pro Solnici. Paní  Janě Součkové za dlouholeté sestavování  zpravodaje a práci  radní,
Mgr. Lence Hovorkové za bezchybný výkon sociální komise, panu Zdeňku Hodovalovi za pomoc v reviz-
ním výboru, PharmDr. Evě Paličkové za kulturní podněty i zdravovědnou osvětu a paní Marcele Křepe-
lové za práci ve finančním výboru.

Výjimečné poděkování si zaslouží především náš dlouholetý starosta, pan Ladislav Kubíček, který své
síly věnoval městu Solnici celých 16 let a stal se svou pracovitostí a rozvahou vzorem i pro další starosty
regionu.

Jsem rád, že navazujeme na předchozí práci v plném porozumění a nemusíme řešit zbytečné spory,
neboť v Solnici se nikdy neřešila „politika“, ale vždy jen věcné problémy a úkoly. 

Přeji tedy nově zvoleným zastupitelům mnoho úspěchů a všem občanům spokojený život v našem
městě.

Ing. Jan Hostinský, starosta

Úvod
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2. zasedání zastupitelstva města Solnice se konalo dne 8. prosince 2014 
od 17.00 hodin ve velké zasedací místnosti na Městském úřadě v Solnici.
Dostavilo se 15 členů zastupitelstva města a 10 občanů. Jednání zahájil a řídil starosta Ing. Jan Hostin-
ský. Zapisovatelkou byla určena p. Jana Cvejnová. Členy komise pro přípravu usnesení a ověřovateli
zápisu z tohoto zasedání se stali: Mgr. Marie Šprincová  a p. Milan Seidl. Návrh na změnu složení komise
nebyl vznesen.

Starosta seznámil přítomné s programem zasedání, jenž byl v zápětí bez připomínek schválen.

1.  Kontrola usnesení z minulého zasedání
2.  Majetkové záležitosti města

a) Rozpočtové opatření č. 3/2014 včetně dotací
b) Rozpočtové provizorium na rok 2015
c) Prodej, koupě, pronájem

3.  Různé
a) Plán práce kontrolního a finančního výboru na rok 2015 

4.  Diskuse
5.  Usnesení a závěr schůze

1. Kontrola usnesení z minulého zasedání byla provedena místostarostou p. Františkem Hovorkou.
Zastupitelstvo k ní nevzneslo žádné připomínky.

Zprávy ze zastupitelstva
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2. Majetkové záležitosti města
Zastupitelstvo města Solnice bez připomínek schválilo:
- finanční příspěvek Mikroregionu Bělá ve výši 102.862,- Kč na předfinancování projektu „Máme se

čím pochlubit“
- finanční příspěvek Sportovnímu klubu Solnice ve výši 53.000,- Kč na pronájem pozemků č. 522/1 

a 522/2 v k.ú. Solnice
- rozpočtové opatření č. 3/2014 dle přílohy č. 1. a rozpočtové provizorium na rok 2015
- Smlouvu o postoupení práv a povinností ze Smlouvy o budoucí  smlouvě o koupi nemovitosti 

z Czech Industrial Development s.r.o. na ACL Technology s.r.o., se sídlem Liberec 23 – Doubí, 
Newtonova 596, PSČ 462 06, IČO 22772774

- prodej pozemku p.č. 5737/1 k.ú. Solnice o výměře cca 1100 m2 (upřesněno geometrickým plánem)
za cenu 200,- Kč/m2 firmě ACL Technology s.r.o., se sídlem Liberec 23 – Doubí, Newtonova 596, PSČ
462 06, IČO 22772774

3. Různé
Zastupitelé města Solnice jednohlasně schválili plán práce kontrolního a finančního výboru na rok 2015.

4. Diskuse
Starosta Ing. J. Hostinský informoval o provedených i plánovaných opravách komunikací. V roce 2015
se plánuje zrenovovat cesta k hasičské zbrojnici. Dále spolusedící obeznámil s fází přípravy průmyslové
zóny. L. Kubíček se blíže vyjádřil o dalších příjezdových komunikacích a o nutných investicích.

Starosta Ing. J. Hostinský informoval o jednáních ve věci stavebních úprav sýpky v Solnici. 

Mgr. M. Šprincová položila dotaz ohledně tělocvičného náčiní ze sokolovny, na nějž jí odpověděl starosta
města. Toto nářadí má určitou životnost, podléhá pravidelné revizi. 

J. Tomšová se zajímala o přechody přes komunikace v Solnici. Starosta objasnil tuto problematiku, situace
se zklidní po vybudování obchvatu.

S. Bečička vznesl dotaz ohledně dozoru PČR ve věci pořádku po Solnici. Situaci mu opět vysvětlili 
Ing. J. Hostinský a L. Kubíček. Po obci jsou instalovány kamery napojené do MP Rychnov n.Kn.

Následovalo úspěšné usnesení zastupitelstva na všech výše zmíněných bodech jednání a závěr schůze.

Usnesení č. 2/2014 z 2. zasedání zastupitelstva města Solnice dne 8. prosince 2014
Zastupitelstvo města Solnice:
I. Schvaluje:
1. rozpočtové opatření č. 3/2014  dle přílohy č. 1
2. přijaté a vydané dotace na rok 2014 dle přílohy č. 2
3. rozpočtové provizorium na rok 2015 dle přílohy č. 3
4. Smlouvu o postoupení práv a povinností ze Smlouvy o budoucí smlouvě o koupi nemovitosti
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Projekt „Dobrý soused“

Pilotní projekt, kterým ŠKODA AUTO podporuje vzdělávání nejmenších v oblasti péče
o životní prostředí v rámci programu Dobrého souseda

Firma Škoda auto dne 25. září 2014 v Kvasinách v rámci pro-
jektu „Dobrý soused“ uspořádala pro žáky 4. a 5. tříd ZŠ Kvasiny
a ZŠ Solnice zábavně-naučné dopoledne - 1.environmentálně
edukační den. Pro děti byl připraven program, který žáky nená-
silnou formou poučil o nutnosti třídění odpadů a informoval
o důležitosti správného a zodpovědného přístupu k problema-
tice odpadového hospodářství pro budoucnost. 

Environmentálně vzdělávací akci uspořádala Škoda auto ve
spolupráci se společností A.S.A. Připravené úkoly prověřily nejen

sportovní nadání žáků, ale i bystrost jejich myslí, a přitom děti ještě zabavily. 

V první fázi výuky byli žáci zasvěceni do tajů výroby automobilů a seznámili se s postupy a technolo-
giemi, díky nimž firma minimalizuje dopad své činnosti na životní prostředí. Poté účastníci programu
shlédli vzdělávací film „Pan Popela a město snů“. V rámci tohoto naučného bloku se také dozvěděli za-
jímavosti o recyklaci plastů. V druhé části programu bylo na řadě měření sil a zkouška sportovních do-
vedností při slalomu s popelnicí nebo při hraní „recyklačního basketbalu“. Nakonec došlo i na lehké
trápení mozkových závitů, když se děti v zábavném kvízovém klání na chvíli proměnily v automobilové
designéry. 

Tato akce je pouze jedním z mnoha projektů, kterými Škoda auto přispívá k osvětě a rozvoji regionů.
Firma se snaží být „dobrým sousedem“ a dlouhodobě spolehlivým a férovým partnerem ve všech lokali-
tách, kde působí. Z tohoto důvodu automobilka připravila a začala aktivně prosazovat nový koncept ak-
tivit v oblasti společenské odpovědnosti. Zaměřuje se zejména na podporu školství, podporu projektů
dopravní bezpečnosti a zlepšování životního prostředí v regionech. Všechny tyto činnosti ve spolupráci
se sousedními obecními úřady, jakož i naším městským úřadem, postupně uvádí do  realizace. O výše zmí-
něných aktivitách na stránkách našeho zpravodaje pravidelně informujeme. 

Mgr. Klengelová, tajemnice městského úřadu

5. prodej pozemku p.č. 5737/1 k.ú. Solnice 
6. plán práce finančního výboru na rok 2015
7. plán práce kontrolního výboru na rok 2015
8. finanční příspěvek Mikroregionu Bělá ve výši 102.862,- Kč na předfinancování  projektu „Máme se

čím pochlubit“
9. finanční příspěvek Sportovnímu klubu Solnice ve výši 53.000,- Kč na pronájem pozemků č. 522/1

a 522/2 v k.ú. Solnice

II. Bere na vědomí:
kontrolu usnesení ze zasedání zastupitelstva města Solnice č. 18/2014 a č. 1/2014 bez připomínek
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Základní škola Solnice

Technické vzdělávání na ZŠ Solnice

Dne 9. září 2014 se v Praze v hotelu Diplomat v Dejvicích konala pod záštitou prezidenta republiky
Miloše Zemana mezinárodní konference „Ochrana průmyslového vlastnictví v Evropě“, která připomněla
i 95. výročí založení Patentového úřadu.

Této akce se zúčastnili i místopředseda vlády pro vědu, výzkum a inovace pan Pavel Bělobrádek a mi-
nistr průmyslu a obchodu pan Jan Mládek. Ze zahraničí přijeli předsedové Světové organizace duševního
vlastnictví, úřadu pro harmonizaci ve vnitřním trhu a Evropského patentového úřadu. Při této příležitosti
v konferenčních prostorách probíhala také výstava vynálezů od žáků základních škol až po akademické
pracovníky vysokých škol a univerzit.

A do této odborné společnosti se do-
stali i tři žáci (dva současní a jeden bý-
valý žák) naší  školy: Tomáš Kubíček,
Filip Macháček, Vítězslav Michel a tři
žákyně z Liberce. 

Účast si zasloužili aktivním zapoje-
ním do projektu Odhal-zkoumej-inovuj,
který popularizuje na školách centrum
ARID, o.s. Hradec Králové. Tento pro-
jekt  běží  v  ZŠ  Solnice  už  pět  let,  je
veden a garantován odborníky z tech-

nických oborů a významně doplňuje v současné době tolik potřebné a žádané technické vzdělávání na-
šich žáků. Podstatou projektu je vymyslet „zlepšovák“ a za pomoci odborníků vytvořit model, který by
mohl být funkční. Tak vznikl například „Automatický otočný kalendář“ Veroniky Bekové nebo „Vodo-
vodní baterie s elektronickou regulací teploty a průtoku vody“ Jana Raka. 

V roce 2013 ve školním kole zvítězil nápad Tomáše Kubíčka „Hodinky s jízdním řádem“. Ten již na vý-
stavě Invento Praha 2013 získal medaili od Ruského domu pro mezinárodní vědeckou a technologickou
spolupráci Moskva za nejlepší dětský nápad. V roce 2014 zvítězil ve školním kole nápad Filipa Macháčka
a spolutvůrce Vítězslava Michela „Chytrý přechod pro chodce“ s proměnlivou dobou „zelené“ v závislosti
na rychlosti přecházení. A právě všechny jmenované nápady naše škola na konferenci vystavovala.

Naši chlapci měli příležitost nápady prezentovat odborné veřejnosti, odpovídali na dotazy a shlédli
další inovace ostatních účastníků. Byla to pro ně velmi dobrá zkušenost. 

Zapojení žáků do projektu a účast na konferenci ocenil děkovným dopisem předseda ÚPV Mgr. Ing.
Josef Kratochvíl. Poděkování patří i panu učiteli Radku Krčmářovi za dobrou organizaci a vedení projektu
v rámci školy.

Hana Jakubcová, ředitelka ZŠ
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Vánoce v základní a mateřské škole Solnice

Vánoční Andělské dopoledne na ZŠ v Solnici

Poslední pátek v loňském roce, kdy jsme šli do školy, byl pro žáky jiný – vánoční. Neučili jsme se, ale
užívali si předvánoční pohodu i ve školních lavicích. Ráno jsme zahájili den příjemným posezeními
u stromků ve třídách, při kterých jsme si rozdali dárečky. Poté se všichni žáci 2. stupně sešli v tělocvičně
na akci nazvané „ Andělské dopoledne“.

Vstupenkou bylo alespoň pět set plastových víček, které opravdu každá třída přinesla, dokonce ještě
v mnohem větším počtu. S těmito víčky jsme pak celé dopoledne tancovali, hráli hry, soutěže a zažili
spoustu legrace. O přípravu a zdárný průběh celé akce se zasloužilo deset žákovských a dva dospěláčtí
andělé nebo andělky v bílém – členové Žákovské rady a vyučující naší školy.

Pokud se ptáte, kdo zvítězil, odpovíme, že všichni. Nejen, že jsme se dobře bavili, ale shromážděná plas-
tová víčka jsme věnovali na sbírku „Víčko k víčku pro Mišičku“ (www.michalka–dmo.webnode.cz). Pomohli
jsme tak nepohyblivé Míše přispět na nákup pomůcek pro usnadnění jejího nelehkého života. A za to všem
zúčastněným patří velké poděkování.

V našem věku dospívání si totiž už mnozí z nás uvědomujeme, že dostat dárek je sice příjemné, ale
mnohem krásnější je dárek darovat a tím udělat radost druhému i sobě zároveň.

Žákovská rada při ZŠ Solnice

Vánoční překvapení v MŠ

Mateřská škola je zvláštní území. Příliš sem nedoléhají problémy a strasti okolního světa, žije si tak tro-
chu svým životem. Čas tu ale utíká stejně rychle jako jinde. 

Než se tu rozkoukáte, podzim je v plném proudu a s jeho koncem přichází advent. Mikulášská náv-
štěva… Čert si zase nikoho neodnesl? No, uvidíme příště! Takže teď můžeme prožívat sladký předvánoční
čas a těšit se… . 

Jednou tu úplně obyčejně zazvoní telefon a hlas v něm cosi nabízí. Je to něco tak neobyčejného, že
nevěříte svým uším. Chce poskytnout pomoc dítěti, rodině, která má potíže s placením stravného v MŠ.
(Tak přece, že by tu nějaký ten problém byl?) A ten někdo je nakonec ochoten platit obědy dokonce
dvěma dětem. 

Věřte, opravdu je tomu tak. Chci se s Vámi o ten krásný pocit z dobrých lidí podělit. Zmíněný dárce
totiž není sám, kdo nám dopřává nejen finanční podporu.

Děkujeme! 

Eva Cvejnová, ředitelka MŠ
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Zapsat je třeba všechny děti narozené do 31.8.2009
- i ty děti, u nichž se předpokládá odklad školní docházky   

Vezměte  s sebou:
Občanský průkaz
Rodný list dítěte

Vyplněný dotazník

Oddíl fotbalu
– Členská základna činí 148 členů, z toho mládeže do 18 let pak 78 členů
– V soutěžích je zapojeno celkem šest družstev - muži, dorost, starší a mladší žáci, elevové a přípravka
– Družstvo mužů je po podzimní části okresního přeboru II. třídy na prvním místě 
– Trenéři Martin Kadavý, Dušan Fenyk, Milan Cink, Jiří Vrba, Milan Nosek, Milan Baudyš, Radek Kos,

Miloš Jarkovský, Miloš Vondráček, Martin Štěpán, Pavel Dymák 
– V okresních výběrech OFS Rychnov n. Kněž. startovali Filip Štěpán, Michal Kos, Ondra Novák, Jan

Hlavsa, Petr Krassek, Martin Červinka, Lukáš Dymák 
– V krajském výběru startoval Michal Kos 
– Oddíl uspořádal v solnickém areálu tradiční letní soustředění mládežnických týmů, kterého se zúčast-

nilo 55 hráčů pod dohledem 10 trenérů

Sportovní klub Solnice informuje
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Oddíl kuželek 
– Členská základna činí 58 členů, z toho 9 členů spadá do kategorie mládeže do 18 let
– Soutěží východočeského kraje se zúčastnila naše dvě družstva dospělých a dvě družstva mládeže 
– Titul okresní přeborník vybojoval dorostenec Martin Nosek, třetí místa pak Tereza Cíglerová v kategori

žen a p.Sonnevend v kategorii seniorů, který postoupil až do semifinále MČR 
– Žákyně Andrea Kumštová postoupila na MČR v Náchodě, kde se umístila na 20 místě. 
– Proběhla podzimní soutěž neregistrovaných, kde startovalo 36 dvoučlenných družstev rozdělených dle

výkonnosti. Celou soutěž organizoval p. Milan Dusbaba.
– Konal se odborářský turnaj Škoda auto Kvasiny za účasti 26 tříčlenných družstev 
– V prosinci se uskutečnil turnaj na 100 hodů dorážkové o pohár starosty města Solnice. Vítězem se

stalo družstvo z Vrchlabí - pánové M. Rolf + J. Bartoníček.
– Nově instalované automaty a zlepšená péče celkového vybavení zapříčinily, že byly překonány rekordy

kuželny -  3x v soutěži družstev a 2x v soutěži jednotlivců

Oddíl atletiky 
– Členská základna činí 50 členů, z toho 35 členů žactva 
– V krajské soutěži přípravek měl oddíl dvě družstva žáků a dvě družstva žákyň. Družstvo A skončilo ve

skupině na druhém místě za SK Náchod. Družstvo A žákyň skončilo ve skupině na místě třetím. 
– Oddíl ve spolupráci se ZŠ Solnice uspořádal okresní přebory jednotlivců v kategorii mladšího a star-

šího žactva. Dále se konal okresní přebor mládeže v přespolním běhu.

Oddíl stolního tenisu 
– Členská základna čítá 15 členů 
– Oddíl okresních soutěžích zastupují tři družstva. Daří se hlavně družstvům A a B, která jsou v popředí

svých soutěží. 
– Oddíl pořádal pro zájemce vánoční turnaj

Ostatní 
– Sportovní klub Solnice je vděčný všem, kteří se zapojili do práce v oddílech i ve správě tohoto spolku

a také samozřejmě jeho příznivcům. 
– Vedení SK děkuje  za finanční pomoc, hlavně pak městu Solnice, obci Kvasiny, Škoda auto M.B.,

Českému  atletickému  svazu,  Fotbalové  asociaci  České  republiky,  Krajskému  fotbalovému  svazu,
fy. Strnad Solnice a všem dalším. 

za SK Solnice Hrubý Milan
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Nezisková organizace Pferda

Nejlepší neziskovkou 2014 je Pferda z Královehradeckého kraje!
(O.S. Pferda uspělo mezi konkurencí 135 institucí z celé ČR)

Neziskovka roku je nezávislé
ocenění nevýdělečných organi-
zací z celé ČR. Hodnotí profesi-
onalitu jejich práce a efektivitu
v  oblasti  managementu  i  fi-
nančního  řízení.  Cílem  této
ceny  je  zviditelnit  ta  nejlepší
sdružení v této kategorii a před-
stavit  příklady  dobré  praxe
ostatním.  Ocenění  vychází  ze
zázemí Nadace rozvoje občan-
ské společnosti a její metodiky
„Zdravého  organizačního  ří-
zení“. Hodnocení projektů pro-
bíhá ve třech fázích.V první fázi
proběhlo  přihlášení  instituce

pomocí sebehodnotícího formuláře. Přihlásilo se 135 neziskovek! Po vyhodnocení navštívili úspěšné
adepty nezávislí posuzovatelé v místě působení organizace, kde proběhla druhá fáze hodnocení formou
rozhovoru s představiteli jednotlivých sdružení. Následně se finalisté zúčastnili osobní prezentace svého
spolku před nezávislou hodnoticí komisí v Praze. Pferda – instituce pro všestranný rozvoj osob s men-
tálním postižením se umístilo na 1.místě v Neziskovce roku 2014 v kategorii Cena pro nejúspěšnější
střední  neziskovou  organizaci
za kvalitně řízenou  společen-
sky prospěšnou činnost.

Pferda je občanské sdružení,
které poskytuje sociální služby
dospělým  lidem  s  mentálním
postižením z Rychnovska a Ná-
chodska.  Snaží  se  o  rovno-
právné postavení těchto osob,
rozvíjí jejich schopnosti, doved-
nosti, samostatnost a také pra-
cuje na zkvalitňování života a
dalším vzdělávání klientů. Jana
Křížová,  ředitelka  O.S.  Pferdy
stručně shrnuje: ,,Mezi sociální
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služby o.s. Pferda jsou zahrnuty: Kavárny Láry Fáry v Náchodě a v Rychnově nad Kněžnou, Pekárna Láry
Fáry v Kvasinách, projekt Takový normální život, Tréninkový byt v Rychnově nad Kněžnou. Dceřinná spo-
lečnost sdružení Pferda je Láry Fáry o.p.s., která zaštiťuje pracovní místa v Úklidové firmě Láry Fáry
a v pekárně Na Plechu. Ano, je to složité vysvětlit, proto je odbornost a určitá systematičnost ve výkladu
našich služeb bohužel namístě”, dodává paní ředitelka.“ Sdružení jsme s kamarádkou, Ivou Laštovicovou,
založily v roce 2004, a tudíž si letos užíváme vítězství nadvakrát. Oslavujeme nejenom výhru v Nezi-
skovce roku, ale také 10 let od založení”, raduje se Jana Křížová a dále hovoří o tom, co Pferda dělá pro
jejich klienty s mentálním postižením. 

„Klienti se učí pracovat a žít samostatně v našich
sociálních službách (kavárny, pekárna, tréninkový byt)
a tyto dovednosti pak zúročí na chráněných pracov-
ních místech (pekárna Na Plechu a Úklidová firma) 
a v bytech s dopomocí služby Takový normální život.
Tito uživatelé mají svůj nový domov, svou práci a svůj
volný čas, který tráví tak, jak si přejí. Řady klientů se
budou  dále  rozšiřovat.  Momentálně  využívá  služby
62 jedinců v o.s. Pferda a v úklidové firmě Láry Fáry
o.p.s. je zaměstnáno 15 osob se zdravotním postiže-
ním, další 4 zaměstnanecké pozice pro osoby s men-
tálním postižením byly vytvořeny v nové pekárně Na
Plechu a do budoucna jich plánujeme zřídit celkem
10”. Pferda se snaží o to, aby projekty měly smysl pro
jejich uživatele s mentálním postižením. To znamená,
aby jim pomohly žít v přirozeném prostředí a přinášely
jim příležitosti adekvátní jejich věku. Na stejné téma
Pferda  natočil  i  video  s  podtitulem  “MY  JSME  DO-
SPĚLÍ”,  které  můžete  shlédnout  na  www.pferda.cz
nebo na  facebookových profilech kavárny Láry Fáry 

a občanského sdružení Pferda nebo na YouTube.

Mgr. Jana Křížová, ředitelka sdružení dále říká: “Do budoucna se plánujeme zaměřit na zajištění pra-
covních míst pro naše zaměstnance, protože je to cesta, která je nesmírně důležitá. A v druhé řadě ne-
smíme opomenout to, že klademe důraz i na soběstačnost našich klientů a rádi bychom, aby jich více
využívalo projekt Takový normální život. Tudíž aby byli schopni žít sami a s pomocí terapeuta, který
k nim bude docházet v případě potřeby, zvládali většinu každodenních úkonů. Také děkujeme městu Sol-
nice za podporu, kterou nás zahrnuje, moc si toho vážíme”, dodává Jana Křížová.
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ROZPIS SLUŽEB – I. čtvrtletí 2015
Ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 8.00 – 12.00 hodin

Datum Jméno lékaře Adresa ordinace Telefon
11.01. MUDr. Kašparová Dagmar Voříškova 169, Vamberk 602 514 715

17.01. MUDr. Miřejovská Dagmar Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152

18.01. MUDr. Nentvichová Eva K.Michla 942, Dobruška 494 623 775

24.01. MDDr. Pavlová Simona Zdrav.středisko Rokytnice v Orlických hor. 494 595 292

25.01. MUDr. Plšková Ivona Svatohavelská 266, Rychnov nad Kněžnou 494 534 841

31.01. MUDr. Podolská Jana poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 783

01.02. MUDr. Pokorná Jaroslava poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 697

07.02. MUDr. Pokorná Věra J. Pitry 448, Opočno 494 667 628

08.02. MUDr. Seidlová Zdenka Skuhrov nad Bělou 17 494 598 205

14.02. MUDr. Ptačovská Eva Komenského 481, Kostelec nad Orlicí 494 321 740

15.02. MUDr. Přibylová Marta Komenského 209, Častolovice 494 322 706

21.02. MUDr. Skřičková Zdena poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 695

22.02. MUDr. Stejskalová Věra zdrav.středisko Kout 566, Borohrádek 494 381 263

28.02. MUDr. Sudová Simona poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 031

01.03. MUDr. Světlík Filip              Tyršova 515, Opočno 494 667 553

07.03. MUDr. Šmídová Alena poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 550

08.03. MUDr. Štulík Richard poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 693

14.03. MUDr. Tancurinová Jana nám. Dr.Lutzowa 345, Vamberk 736 419 151

15.03. MUDr. Tomanová Libuše poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 542 102

21.03. MUDr. Tůmová Věra J. Pitry 344, Opočno 494 667 154

22.03. MUDr. Valešová Pavla poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114

28.03. MUDr. Vavřičková Hana poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 782

29.03. MUDr. Veselská Renata poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 781

Zubní pohotovost
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Klub důchodců Solnice

Zpráva o činnosti klubu důchodců za 2. pololetí roku 2014

V loňském roce byl o členství v klubu důchodců zvýšený zájem, což nás velmi těší. Ke konci roku 2014
už spolek sdružoval 138 zájemců. Výbor pro své členy k naplnění volného času a mnoha přátelským se-
tkání připravuje výlety, exkurze, přednášky, estrády a vycházky. 

V 2. pololetí tohoto roku se jednalo o tyto akce:

Dne 10.7.2014 jsme uskutečnili zájezd na celostátní vý-
stavu květin a zahradnické trhy do Lysé nad Labem, kde
jsme shlédli nádherná floristická aranžmá. Někteří si zde
nakoupili květiny, zahradnické pomůcky i dobrůtky,  jiní
zase ochutnali tradiční výrobky, např. z ovoce, ale i novinky,
které přicházejí na náš trh. 

Za odpolední přeháňky jsme přejeli na zámek Loučeň.
Zámeckými komnatami nás provázela kostýmovaná prin-
cezna Žofie a pan kastelán. Seznámili nás se zajímavostmi
a historií zámku. Obdivovali jsme pěknou knihovnu, která má 9000 svazků, dále nádherný porcelánový
servis,jenž čítá neuvěřitelných 600 kusů.

Na pozdním obědě jsme se zastavili v Lípě nad Orlicí. Zájezdu se zúčastnilo 40 osob.

Půldenní výlet na výstavu jiřin do České Skalice jsme uspořádali 12.9.2014. 

Nejprve jsme se zastavili v muzeu, které je věnované životu a dílu Boženy Němcové. Velmi zajímavě
nám šikovná průvodkyně přiblížila spisovatelčin těžký život. Její nejznámější dílo Babička je zde vysta-
veno v přepisu v několika jazycích. Dále jsme si prohlédli původní zařízení na výrobu látek a jejich po-
tisk. 

Po prohlídce jsme přešli směrem k náměstí k historické Barunčině škole. Zde jsme si za poutavého vý-
kladu příjemné průvodkyně prohlédli třídu. Pak jsme zašli do muzea, zde shlédli ukázky oblečení a zbraní

rakousko-pruských vojáků. Na večeři jsme se za-
stavili  v  nedaleké  Zlíči  v  hotelu  Holzbecher.
Zájem o výlet projevilo 46 lidí.

Za nepříjemného deště jsme dne 23.9.2014
odjížděli ze Solnice na podzimní výlet do  Krko-
noš. První zastávka byla v Peci pod Sněžkou. Zde
jsme navštívili hotel Horizont a výtahem vyjeli
do 16 patra na vyhlídku, pro špatné počasí jsme
daleko neviděli. Z Pece jsme pokračovali do Jan-
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ských Lázní k lanovce, která nás vyvezla na Černou Horu. Příroda se umoudřila a bylo již hezky. Po pro-
cházce krajinou jsme se lanovkou vrátili zpět. Prohlídka pokračovala po Janských Lázních.

Na pozdní oběd jsme se zastavili v Batňovicích v hospůdce U Bulánků. Výletu se zúčastnilo 42 osob. 

Klub důchodců Solnice společně se Spolkem solnických žen uspořádal dne 8.10.2014 ve Společen-
ském domě v Solnici estrádní  vystoupení „Elegance 1. republiky“. Spolek Sester Chalupových z Hradce
Králové nám ve čtyřech obrazech předvedl ukázky dobového oblečení. Po vystoupení k tanci a poslechu
zahrál pan Marek Nágl.

Zajímavé akce, která byla i pro nečleny,  se zúčastnilo přes 100 lidí.

Dne 22.10.2014 jsme opět za deštivého počasí v počtu 42 výletníku odjeli na tradiční nákupy do Pol-
ska do Kudowy Zdroj. Zde jsme si výhodně nakoupili dobroty, oblečení, květiny, svíčky na dušičky a další
potřeby. Na zpáteční cestě jsme se rozhodli navštívit pramen Idy v Bělovsi a načerpali tuto chutnou mi-
nerálku. Cestou k domovu jsme se ještě zastavili na pozdní oběd v Šonově v hostinci Ve Statku. I přes
nepříznivé povětrnostní podmínky jsme byli s výletem spokojeni - hřáli nás nakoupené věci a možnost
posedět s ostatními výletníky.

Ve čtvrtek 30.10.2014 jsme v počtu 59 důchodců odjeli na exkurzi do  Pekárny Lično (BEAS a.s.). Při-
vítali nás a pohostili sladkými výrobky – byly moc dobré. Všichni účastníci si zakryli vlasy bílou čepicí
a navlékli plášť. Byli jsme rozděleni do dvou skupin a ujal se nás vedoucí pekárny pan Jirčák a vedoucí
výroby paní Stodůlková. Prohlídka pekárny byla moc zajímavá a poučná, všude samá automatika a vše
z nerezu. Dozvěděli jsme se, že chleba dělají dvojím způsobem: klasicky z kvásku připraveného předem
– chléb průmyslový a z droždí – chléb řemeslný. Žádné výrobky nepřibarvují. Firma připravuje pečivo
v Ličně a cukrářské výrobky v Pekárně Leto-
hrad déle než 20 let. Společnost cekem (vč.
administrativních pracovníků v Hradci Krá-
lové) zaměstnává přes 200 lidí. Nyní svými
pekařskými a cukrářskými výrobky zásobuje
téměř 1000 odběratelů v 9 okresech Králo-
véhradeckého a Pardubického kraje. Ličen-
ský  chléb  poznáme  podle  vyraženého
čtyřlístku a ličenské pečivo (rohlík, houska)
poznáme podle mřížkování. Výrobky získaly
řadu  ocenění  jak  od  konečných  konzu-
mentů, tak i od odborné poroty a v neposlední řadě i několik certifikátů kvality. Společnost podporuje
především osoby a subjekty z našeho regionu z různých oblastí - kulturních, sociálních, školských a spor-
tovních. Na rozloučenou jsme dostali výbornou, ještě teplou housku. Exkurze byla zajímavá. Moc děku-
jeme všem, kteří ji pro nás dojednali a provedli, moc si toho vážíme.
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Dne 12.11.2014 jsme uskutečnili plánovanou exkurzi do místní koželužny „Josef Strnad“. Akce se
zúčastnilo 43 zájemců, a to i z řad nečlenů. Koželužnou, která má dlouholetou tradici (Firma Josef Str-
nad byla založena v r. 1902 v Žamberku a od r. 1946 do r. 1948 fungovala v Solnici) nás provázela jed-
natelka paní Helena Brandejsová. Informovala nás, že firma jim byla roku 1992 vrácena v restituci. Nyní
funguje pouze koželužna v Solnici a v Otrokovicích. Dříve se v Solnici dělala kůže jen pro rukavice,
v dnešní době ale rozšířili sortiment (pro oděváře, knihaře,…). V koželužně pracuje 30 zaměstnanců a zpra-
covávají zde kůže spárkaté zvěře, domácí kozí, kozlečí a telecí kůže a usně dovážené z jehňat. Ty poté do-
dávají domácímu trhu, ale i do zahraničí. Při procházení budovou nás pí Brandejsová seznamovala
s celým procesem výroby a úpravy kůží, a to od vyčiňování, které se provádí trojím způsobem (solemi
chromu, tukem a tříslovinami), dále praní, barvení speciálními barvami, broušení a úpravy – odstřiho-
vání nepěkných kousků a třídění (1-6 kvalit). Speciální stroje změří a označí useň v dm2 a ručně ji sváží
do balíků po 10 ks. Cena kůže se pohybuje od 3,50 Kč do 10 až 12 Kč za dm2 bez DPH. Paní Brandej-
sová nám sdělila, že se snad už odrazili ode dna a daří se jim lépe – zákazníků přibývá. Zateplují budovu.
Mají svoji ČOV. Děkujeme za pěkný výklad.

Jsme rádi, že se firmám v Solnici dobře daří a přejeme jim hodně dalších úspěchů. 

Dále jsme pokračovali procházkou k městské čističce odpadních vod (ČOV). Této akce se zúčastnilo 28
lidí (někteří ji zhlédli už vloni na jaře). Provozem nás provázeli pan Krycner a pan Marek. Pan Krycner nás
seznámil s tím, jak celý provoz funguje, vč. počítačového sledování jednotlivých sekcí. ČOV byla pláno-
vána pro 4,5 tisíce lidí, zatím funguje na poloviční výkon. Moc děkujeme za zajímavý a zábavně podaný
výklad.

Na 19.11.2014 byli do klubovny pozváni
další jubilanti, kteří se ve 2. pololetí tohoto
roku dožili významného výročí: 

85 let Škopová Růžena

75 let Vaňková Marie
Rohrová Růžena
Tomasová Alena

70 let Hrdličková Eva

Důchodkyně  z  výboru  popřály  jubilant-
kám hodně zdraví a štěstí a předaly jim malý
dárek.  K  příjemnému  posezení  a  zábavě
členky  připravily  pohoštění.  Doufáme,  že
všem bylo v klubovně dobře a strávily zde pěkné odpoledne. 

Adventní čas jsme dne 3.12.2014 zahájili výletem plným vánoční atmosféry. Nejprve jsme se zastavili
v Třebechovicích pod Orebem, kde jsme si prohlédli muzeum a hlavně unikátní, více než sto let starý,
mechanický betlém, který vytvořili lidoví řezbáři Josef Probošt a Josef Kapucián. Naše cesta pokračovala
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na vánočně vyzdobený zámek Hrádek u Necha-
nic. Průvodce, pan Jiří Hofman, nám přiblížil ad-
ventní zvyky a dekorace používané v dřívějších
dobách. Nejen krásné svícny, vánoční cukroví,
ale i stromky ověnčené ozdobami nás inspirovaly
a svátečně naladily. Příjemná byla také zámecká
kuchyně, kde jsme se zahřáli kávou nebo vánoč-
ním punčem. Na zpáteční cestě jsme se dobře
najedli a doplnili potřebné tekutiny v motorestu
v Lípě nad Orlicí. Účast na zájezdu byla velká,
celkem 46 lidí.

Výroční členské schůze dne 10.12.2014, která se tradičně konala v hostinci U Elišky v Lipovce, se
zúčastnilo 83 členů. Výbor má zájem, aby se na akci mohli dostavit i méně pohybliví lidé, proto objed-
nává autobus tam i zpět. Jednání schůze se řídilo stanoveným programem, mj. klub za rok 2014 usku-
tečnil 20 akcí a jedna je ještě připravena. Každoročního setkání se za město Solnice zúčastnil Ing. Jan
Hostinský – nový pan starosta, který seznámil přítomné s připravovanými akcemi a dalšími zajímavostmi.
K dobré náladě, tanci a poslechu nám zahrál pan Josef Šerák z Častolovic. Předvánoční atmosféru vytvořil
pěvecký dětský sbor Ptáčata a soubor I flauti matti ze  ZUŠ RK pod vedením Mgr. Lucie Cabalkové.

Poslední akcí loňského roku byl Vánoční koncert Václava Hybše, který se konal ve Společenském domě
v Solnici dne 21.12.2014 od 18:00 hodin. Výbor odsouhlasil, že pro své členy uhradí příspěvek ve výši
100 Kč na vstupenku zakoupenou v předprodeji. 

Závěrem bychom chtěli poděkovat všem za účast na pořádaných akcích a popřát do nového roku
hlavně hodně zdraví a štěstí. Rovněž jsme velmi vděčni městu a obcím za poskytnuté příspěvky na čin-
nost našeho klubu, bez kterých bychom nemohli pořádat uvedené výlety, exkurze a jiné aktivity. Finančně
nás podporuje město Solnice, obec Bílý Újezd, obec Černíkovice, obec Kvasiny a obec Skuhrov nad Bělou.

členky výboru klubu Marie Lingrová, Radka Martinů
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90.výročí od založení Rybářského spolku v Solnici

Rok 2015 bude pro Český rybářský svaz, z.s., místní organizace Solnice ve znamení bujarých oslav. Letos totiž
uplyne 90 let od založení tohoto sdružení. Veškerá činnost solnických rybářů začala 12.12.1925. Na tento den
svolal odborný učitel Jindřich Krsek valnou hromadu. Tehdy všichni přítomní poprvé vyslovili souhlas k usta-
novení Rybářského spolku Solnice. Dle presenční listiny se setkání zúčastnili: Bek Jan - učitel, Tišler Rudolf - uči-
tel, Martinů František - učitel, Pop Alois - poštovní dopravce, Martinů Jan - vrchní četnický strážný, Bek Josef -
sedlář, Franc August - hostinský, Hořčička Rudolf - obchodník, Gutner František - učitel, Krsek Jindřich - učitel.

Následujícího roku došlo k vydražení práva obecního rybolovu na
řece Bělé. Dále byl k revíru připojen náhon Dlouhá Strouha a zahá-
jena hospodářská činnost nakoupením plůdku pstruha potočního. 

Tolik  krátce  pohled  do  historie.  Současná  práce  Solnické
MO ČRS navazuje na dlouholetou tradici hospodaření na revíru
Bělá 2, který začíná v Černíkovích u náhonu k mlýnu v Podstrání
a končí na jezu u "Lerchovny" ve Skuhrově nad Bělou.

Každé jaro provádíme odlovy násady pstruha obecného odchovávaného na Dlouhé Strouze, který je
následně vysazen do řeky Bělé. Poté do Dlouhé Strouhy vpouštíme váčkový plůdek pstruha. Řeku Bělou
navíc pravidelně osazujeme lovnými pstruhy. V průběhu celého roku zajišťujeme odlovy ryb, především
v případě prací v korytě toku. 

Dále je nutné vyzdvihnout aktivitu našeho kroužku, který vychovává mladé rybáře z okolí Solnice. Tito
nadšenci zahajují svou činnosti vždy v září v chatě v zámeckém parku v Kvasinách. Hlavní náplní volno-
časového sdružení je jak teoretická příprava dětí od 1. do 9. třídy, která se skládá z výkladu rybářského
řádu, ochrany přírody a teorie lovu ryb, tak praktický rybolov na pronajatém revíru – rybníku v zámec-
kém parku v Kvasinách. Kroužek je pro děti organizován bezplatně, na jeho fungování finančně přispívá
město Solnice a obec Kvasiny. Srdečně vítáme každého nového zájemce, a to i v průběhu školního roku!

Každoročně pořádáme pro dospělé a poté i pro mládež rybářské závody, které se již tradičně konají
koncem května na rybníku v Kvasinském parku. Pro nejlepší účastníky vždy připravujeme hodnotné ceny.
Klání se také účastní i tzv. „potěr“ (tj. ti nejmenší příchozí, kteří ještě nejsou členy kroužku). 

Spoustu energie investuje naše organizace též na řešení znečišťování řeky Bělé. Tímto bychom chtěli
apelovat na povědomí všech obyvatel žijících v okolí toku. Vždyť i taková banální věc, jako je vysypání
koše s posekanou trávou do řeky, způsobuje v letním období zátěž pro život v řece. Tlení vyhozené trávy
spotřebovává z vody kyslík, jeho následný nedostatek činí jednu z příčin úhynů ryb.

Stále větším problémem pro naše hospodaření se stávají rybožraví predátoři. Přemnožené volavky, nově vydry
a černí čápi, začínají představovat pro naši řeku neúnosnou zátěž. Současná legislativa řeší hlavně ochranu těchto
živočichů, ale to, že hejno volavek znamená pro rybí obsádku naší malé řeky ničivou hrozbu, již v potaz nebere.

Závěrem zbývá doplnit počet členů našeho klubu. V loňském roce se organizace pyšnila  126 dospělými
členy, 2 členy v kategorie mládeže a 14 dětmi  navštěvujícími kroužek. Doufáme, že nadšení rybáři budou
v našem městě i nadále přibývat!

Rybářský spolek Solnice
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Nový rybolovný agregát

Opakované požadavky na odlov ryb v řece Bělé, zapříčiněné
pracemi na jejím korytě, vedly k rozhodnutí zakoupit nový agre-
gát „klasického“ typu, tzn. s motorový pohonem. Náš rybářský
spolek vybral typ s motorem Honda od firmy Radomír Bednář
Olomouc. Agregát byl zakoupen loňského roku díky finančnímu
přispění města Solnice a obce Kvasiny. Město Solnice přispělo
částkou 45 000 Kč, čímž uhradilo polovinu ceny přístroje. Obec
Kvasiny poskytla částku 22 500 Kč, tedy čtvrtinu ceny. 

Tímto bych chtěl, jménem výboru MO a celé členské základny, poděkovat starostům města Solnice a
obce Kvasiny za podporu a přízeň, jež věnovali naší MO v průběhu předešlého volebního období. 

S pozdravem „Petrův zdar“

Milan Hrubý, jednatel
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Josef Huppmann von Valbella
Zakladatel cigaretového průmyslu a majitel velkostatku Solnice v letech 1867-1890

V letech 1867-1890 patřil velkostatek (bývalé panství) Solnice se zámkem v Kvasinách Josefu Hupp-
mannovi von Valbella. V dosavadní české literatuře se o něm nic bližšího nedozvíme. Dnešní doba nám
však, díky digitalizaci starých knih a novin, umožňuje poznat životní příběh tohoto neobyčejného muže.

Josef Hppmann se narodil 26. srpna 1814 v městečku Olesko v tehdejší rakouské Haliči. Dnes se toto
místo nachází u Lvova na Ukrajině. Ve 40. letech 19. století působil tento pán v Petrohradě jako specialista
na vodoléčbu, mj. otužoval ruské námořníky. Brzo ale musel pro nedostatek klientely hledat jiný způsob ob-
živy. V roce 1850 uzavřel sňatek s Katharinou Friedbergovou, rozenou Seemannovou. Tato ruská Němka byla
vdova, z předešlého manželství vychovávala svou dvanáctiletou dceru, též Katharinu. 

O dva roky později, tedy v roce 1852, založil Huppmann malý obchůdek s dílnou na výrobu cigaret na
Něvském prospektu v Petrohradě. Na počátku v něm pracoval pouze s manželkou a nevlastní dcerou. Firma
nesla jméno Laferme. Do té doby byly cigarety neznámé, kouřily se dýmky a doutníky. Někteří lidé si sypali
tabák místo do doutníků na kousek papíru, který potom stočili do ruličky. Huppmann byl, zda-li ne úplně
první, tak jeden z prvních, kdo začal nový tabákový “vynález“ vyrábět a následně prodávat. Ve velice krát-
kém čase jeho podnik vzrostl a z vynalézavého muže se stal milionář. 

Během několika let nato se pobočky Laferme vyskytly v Moskvě, Varšavě a Oděse. Kromě cigaret se v nich
vyráběly i doutníky, tabák do dýmek a šňupací tabák. Protože byly cigarety novinkou, ze začátku pro ně ještě
nebylo ustálené označení, a tak jim lidé dokonce říkali podle názvu firmy,tj ,,laferme“.

V 50. letech pobýval Josef Huppmann v Paříži, patrně kvůli vzdělání nevlastní dcery. Katharina se totiž tou-
žila stát baletkou a poté, co nebyla přijata na školu tance v Petrohradě, odjela podle ruských pramenů celá ro-
dina do ciziny, kde jí otčím zaplatil baletní školu. Slečna Friedbergová se potom skutečně živila jako prima-
balerina. Jednu sezonu tančila přímo v Petrohradě v carském divadle, mj. hlavní roli v ruské premiéře dodnes
známého baletu Korzár. V petrohradské společnosti ovšem kolovaly zvěsti, že roli dostala díky penězům zámo-
žného Huppmanna. Z Ruska potom znovu odjela a následně tančila v různých divadlech (v Paříži, Londýně, Vídni,
Mnichově,...). Několikrát vystupovala také v Praze a do českých novin o ní Jan Neruda a Bedřich Smetana psali
samé pochvalné recenze. V roce 1864 se provdala za hraběte Josefa Augusta Westphalen zu Fürstenberga. 

V roce 1862 se firma Laferme rozrostla o pobočku v Drážďanech (byla to první továrna na cigarety v Ně-
mecku). Huppmann se do tohoto města rozhodl odstěhovat. Jeho příkladu následovali další drážďanští
podnikatelé, takže ve 30. letech 20. století byla v tabákovém průmyslu zaměstnána třetina obyvatel města.
V lednu 1866 si Huppmann podal inzerát do vídeňských novin, podle nějž hledal „panství s hezkým zám-
kem blízko Vídně nebo poblíž železniční trati z Vídně do Podmokel“, tedy do Drážďan. Kdo ví, co ho dovedlo
k tomu, že místo toho v květnu 1867 koupil od hraběnky Frankenbergové velkostatek Solnice s hezkým zám-
kem v Kvasinách. Nejbližší železniční stanice byla tehdy v Chocni.

O rok později, v červenci 1868, byl podnikatel povýšen do šlechtického stavu, a to rovnou na barona,
kupodivu však v Itálii. Proto se mohl pyšnit italským přídomkem de Valbella, většinou ale používal němec-
kou variantu svého jména-Huppmann von Valbella nebo von Huppmann-Valbella. Ve stejné době se uva-
žovalo o založení další pobočky ve Florencii, k tomu však nedošlo. Dostal také několik vysokých vyznamenání
ruských, rakousko-uherských, německých, italských, ale i španělských. V roce 1872 si koupil další panství

Z historie města
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se zámkem, tentokrát Simenau (dnes Symonkow) v Pruském Slezsku.
Cigarety Laferme byly tak oblíbené, že se opakovaně falšovaly, kvůli jejich padělkům proběhlo několik sou-

dních procesů v Německu i v Rusku. Např. v roce 1869 se v Berlíně objevil jakýsi člověk, který tvrdil, že se
jmenuje Izák Laferme, a nechal si zaevidovat firmu do obchodního rejstříku. Hned druhý den po zápisu ji
prodal jednomu berlínskému obchodníkovi a potom se po něm slehla zem.

Pro představu o Huppmannových továrnách: v petrohradské továrně bylo v roce 1866 zaměstnáno
70 mužů a 378 žen. Ve varšavské pobočce bylo v roce 1871 vyrobeno 60 milionů cigaret, 7 milionů dout-
níků, 50 tun tabáku lepších druhů a 10 tun šňupacího tabáku. Poskytovala pracovní místa 450 dělníkům
obou pohlaví, mezi nimiž většinu tvořily mladé ženy, pracující při výrobě cigaret.

V roce 1869 Josef Huppmann vytvořil společně s petrohradskými obchodníky Stukenem a Spiessem
akciovou společnost Laferme, která převzala jeho továrny na území tehdejšího Ruska (tj. kromě Drážďan).
V roce 1874 potom drážďanskou továrnu převzala společnost „Compagnie Laferme“, kde měl rozhodující
vliv znovu obchodník Spiess. V obou zemích firmy fungovaly pod stejným názvem až do 20. století.

Průkopník cigaret se začal věnovat také politice, aktivně novinovými články podporoval spolek tří císařů, tj.
spojenectví Německa, Rakouska-Uherska a Ruska, což je pochopitelné vzhledem k jeho majetku ve zmíněných
třech státech. V roce 1878 během rusko-turecké války psal do novin návrhy na uspořádání na Balkáně a carovi
poslal blahopřejný telegram k jeho vítězství, ukázalo se ovšem, že předčasně. Noviny poukazovaly na to, že ná-
sledně získal zakázku na dodávky cigaret pro ruskou armádu. Angažoval se i v německé vnitřní politice.

V 80. letech už byla velkému podnikateli Evropa malá, a tak zkusil své štěstí v Americe. Jeho příjezd do
Spojených států zaznamenaly tamější noviny v únoru 1883. Založil v New Yorku továrnu "Monopole Tobacco
Works", která jako první v Americe vyráběla cigarety z tureckého tabáku. Ve své prodejně na Broadwayi pro-
dávala také doutníky, tabák do dýmek a další sortiment. Jeden propagační článek o Huppmannově firmě
z té doby uváděl, že „Baron Huppmann je sám přesvědčivým důkazem o zdravosti jeho tureckých ciga-
ret a toho, jak podporují dlouhověkost. Kouří 12-15 cigaret největší velikosti denně a má klidné nervy, těší
se zdravému spánku a vynikající chuti k jídlu.“

V říjnu 1883 si pronajal na půl roku dům čp. 25 na Gramercy Park na Manhattanu od slavného vynálezce Tho-
mase Alvy Edisona. V březnu 1884 se v New Yorku vdávala jeho nejmladší dcera Nadine za hraběte Leopolda Ko-
lowrata (ze západočeské větve rodu, nikoliv z Rychnova). Svatby se účastnila místní smetánka, členové výz-
namných podnikatelských rodin, politici a diplomaté. Někteří z nich později Huppmanna navštívili i v Kvasinách.

Všechny tři Huppmannovy dcery uzavřely sňatky se šlechtici, také jeho nejstarší syn Josef požádal 
o ruku francouzskou šlechtičnu. Druhý syn Sergej zůstal svobodný.

Od 70. let Huppmann investoval do stavby luxusních bytových domů. Dva nechal postavit v Berlíně,
jeden ve Wroclawi. V 90. letech po smrti manželky trávil hodně času v alpském letovisku Meranu, kde kou-
pil dvě vily. Jednu z nich pojmenoval po dceři Nadine a daší dvě vybudoval za účelem pronájmu.
Život Josefa Huppmanna von Valbella se uzavřel v jeho vile Nadine v Meranu 2. srpna 1897. Dožil se
83 let. Podle místních novin trpěl silným astmatem a zemřel náhle a nečekaně. Jiné noviny napsaly, že se
zastřelil ranou do srdce. Jeho tělo bylo po železnici dopraveno do Simenau, kde byl pohřben vedle své man-
želky. Zámek se v 50. letech srovnal se zemí, o hrobu se mi nepodařilo nic zjistit.
Tento zajímavý muž, který se pohyboval ve vysoké společnosti od Petrohradu po New York, také významně
zasáhl do života Solnice a okolí. O jeho pobytech ve zdejším kraji a o stopách, které zde po něm zůstaly do-
dnes, budu vyprávět v příštím čísle Solnického zpravodaje.

Tereza Vinterová,historička
Muzeum a galerie Orlických hor
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CO VY A KULTURA V SOLNICI?

Nikdy není možné zavděčit se všem a nic není možné dovést k dokonalosti.

A v kultuře toto rčení platí dvojnásobně. Vždyť někdo má rád detektivku, jiný komedii, ale ne všichni
mají v oblibě detektivní komedii. Někdo vidí dokonalost již v rozpracovanosti, naopak druhý není spo-
kojen ani se stoprocentním provedením. A ještě se nabízí jeden pohled na část kulturního vyžití v našem
městě – ne všechna „velká, dovezená kultura“ musí být zákonitě tou nejlepší.

Při posledním jednání členů komise byl prakticky jednohlasně odsouhlasen směr kulturní činnosti pro
budoucí období. Opustíme alespoň na čas dováženou kulturu a zaměříme se na produkci regionálních
spolků a divadel. Daleko milejší je pohled do hlediště při ochotnickém představení než při vystoupení
všem známých seriálových umělců. Vždyť při divadelní komedii vamberského spolku a předvánoční po-
hádce uváděné opočenským souborem sedělo v hledišti dokonce 180 spokojených diváků, zatímco na
populární hvězdy se jich přišlo podívat mezi 40 až 60. A to se ani nemusíme zmiňovat o cenách jednot-
livých vystoupení.     

Pochopitelně, že „velkou“ kulturu nezavrhneme. Každý rok pro podzimní období zajistíme jedno před-
stavení některého známého, nejenom pražského divadla, a i nadále počítáme s již tradičním vánočním
koncertem.

Začátek nového kulturního roku vždy vyplňuje plesová sezóna a je velice obtížné do tohoto období vsu-
nout jakoukoliv jinou aktivitu. Pro ni nastává to pravé období od konce března do konce května. A právě
v této době by měla být v našem kulturním stánku uvedena čtyři ochotnická představení, která by se
mohla stát základem pro znovuoživení dříve tak oblíbených ochotnických divadelních přehlídek. V rámci
těchto vystoupení nezapomeneme ani na naše děti. Pokud některý soubor bude dětské představení na-
bízet, je jisté, že si v Solnici zahraje. 

Další vlastní aktivitou zahrnovanou do kulturního dění města jsou výstavy amatérské fotografie a ama-
térského výtvarnictví konající se ve spolupráci s Občanským sdružením života na zámku v Kvasinách.
Během posledních čtyř let se nám podařilo v galerijních prostorách sídla uspořádat již 8 těchto výstav
– 5 fotografických a 3 výtvarné. Zpočátku pro nás bylo dost obtížné sehnat a přemluvit spoluobčany ke
zveřejnění svých děl, ale postupem času se zájem o vystavování zvýšil natolik, že se dnes ozývají i noví
zájemci - nejen z našeho regionu, ale prakticky z celých východních Čech. A když navíc zjistíte podle náv-
štěvní knihy, že se na výstavy přišlo podívat již skoro 3500 lidí, je jasné, že vaše snažení nevyšlo na-
prázdno.

Nejmladším počinem pořádaným kulturní komisí je rozsvěcení vánočního stromu. První pokus nás
zaskočil obrovským zájmem spoluobčanů, proto jsme se snažili být technicky na druhý pokus lépe při-
praveni. Že i tentokrát se našly nějaké ty mouchy, to zjistili všichni přítomní, kterým bych se chtěl tímto
za nedostatky omluvit a přislíbit, že třetí pokus už vyjde k oboustranné spokojenosti. Vždyť takovéto se-
tkání na konci roku by mělo být příjemným zklidněním a vstupem pohody do našich duší k prožití po-
sledních dnů končícího roku. A děti si to zaslouží dvojnásobně.

Kultura
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Závěrem bych chtěl všem, kteří se jakýmkoliv způsobem podíleli na kulturním dění v Solnici (a to ne-
jenom organizátorům, účinkujícím, vystupujícím, vystavujícím, ale i všem návštěvníkům) popřát do roku
2015 hodně pevného zdraví, spokojenosti a nových, co nekrásnějších a duchaplných kulturních zážitků.

za kulturní komisi Václav Balous

Plánované výstavy v zámecké galerii v roce 2015

Celkově 9. výstava bude pořádána pod názvem „Múza je rodu ženského.“ To znamená, že vystavují-
cími budou pouze ženy, a to ve všech možných výtvarných směrech – fotografii, malířství, keramice, vý-
šivce, šperkařství, zpracování dřeva, kůže, skla, textilu nebo papíru, krajkářství a paličkování, modelingu,
sochařství a podobně. 

Výstava se bude konat od 11.4. do 10.5.2015.

V den zahájení výstavy bude uspořádána módní přehlídka – nejenom pro ženy.

Jubilejní 10. výstava s názvem „Co vy na to, chlapi?!“ bude patřit tvorbě mužů, kde zřejmě paličko-
vání bude nahrazeno například řezbářstvím a modeling pak uměleckým kovářstvím.

Výstava je plánována v termínu od 17.10. do 22.11.2015.

V den zahájení výstavy předběžně plánujeme povídání o vínu s ochutnávkou – nejenom pro muže.

Touto cestou se obracím nejenom na zkušené vystavovatelky a vystavovatele, ale i na širokou veřej-
nost s prosbou – ozvěte se, ukažte ostatním své šikovné ruce, předveďte svá díla a pochlubte se svými
nápady. Nebudete první průkopníci, nastoupíte totiž do jedoucího vlaku, kde na Vás čeká příjemné kupé
a uznalí spolucestující.

Informace k účasti na kterékoliv výstavě Vám sdělíme na adrese balda55@seznam.cz, podrobnosti
o konání výstav se dozvíte na internetových stránkách města Solnice.

Václav Balous
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I. čtvrtletí roku 2015

Leden 
16. ledna Reprezentační ples SŠ Podorlické vzdělávací centrum Dobruška od 19.30 hod.
pátek – místo konání: Společenský dům Solnice

– maturitní ples
– pořádá SŠ - Podorlické vzdělávací centrum Dobruška
– hudba Pokrok
– vstupné 140 Kč

24. ledna Babský bál od 20.00 hod.
sobota – místo konání: Společenský dům Solnice

– společenský ples všech generací
– hudba Combi
– vstupné 80 Kč
– předprodej vstupenek dne 23.1.2015 od 17 do 19 hodin ve SD Solnice

28. ledna Přednáška
středa – místo konání: Prostory OS Brouček – Solnice

– téma: Dětská plochá noha

30. ledna Ples Obchodní akademie Kostelec nad Orlicí od 19.30 hod.
pátek – místo konání: Společenský dům Solnice

– maturitní ples

31. ledna Hasičský ples od 20.00 hod.
sobota – místo konání: Společenský dům Solnice

– společenský ples
– pořádá Sbor dobrovolných hasičů Solnice

Únor 
1. února Brouččí bál
neděle – místo konání: Hospoda u Haničky – Ještětice

– odpoledne plné tance, hudby a soutěží pro nejmenší

7. února Ples ZO OS KOVO při ŠKODA  AUTO Kvasiny od 20.00 hod.
sobota – místo konání: Společenský dům Solnice

– společenský ples
– pořádá ZO OS KOVO při ŠKODA AUTO Kvasiny
– hudba ERRORI Dobruška
– vstupné 150 Kč

Kalendář  akcí
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Společenská kronika

Narozené děti:

září:            Daniela Kovářová, Solnice

listopad: Lenka  Píčová, Solnice    
Vojtěch Jakl, Solnice

prosinec: Vanesa Valentová, Solnice   
Sára Lenfeldová, Solnice

Ať je po celý život provází láska a štěstí!!

Úmrtí:

říjen: Jiří Duben, Solnice (nar. 1944)
Marie Janečková, Solnice (nar. 1930)

listopad: Milada Švorcová, Ještětice (nar. 1931)

prosinec: Josef Švorc, Ještětice  (nar. 1930)
Eduard Korš, Solnice (nar. 1920)

Čest jejich památce!

14. února Sportovní ples od 20.00 hod.
sobota – místo konání: Společenský dům Solnice

– společenský ples
– vstupné 100 Kč

20. února Maturitní ples SPŠ el. it. Dobruška od 19.30 hod.
pátek – místo konání: Společenský dům Solnice

– maturitní ples
– hudba Fantasy music
– vstupné 140 Kč

Březen 
6. března 14. Městský a školní ples od 20.00 hod.
pátek – místo konání: Společenský dům Solnice

– společenský ples 
– předtančení žáků ZŠ a MŠ
– hudba MEMORY
– vstupné 80 Kč
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SOLNICKÝ ZPRAVODAJ
Uzávěrka příspěvků: 5. 1. 2015
Vychází nákladem: 850 výtisků

Uzávěrka příštího čísla: 15. 3. 2015

Adresa redakce:
Redakce Zpravodaje, MěÚ Solnice

renata.netikova@seznam.cz

Příspěvky jsou vítány, redakční rada neodpovídá za jejich stylizaci a případné tiskové chyby. 
Příspěvky čtenářů a dopisovatelů nemusí vyjadřovat stanovisko redakce.
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